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Pere Puig, nou director del Departament de Matemàtiques de la UAB

L’1 de setembre vaig tenir el privilegi de ser
nomenat director del Departament de Ma-
temàtiques per la rectora de la UAB. És per
mi tot un repte ja que es tracta d’un departa-
ment molt gran, gairebé cent trenta persones,
amb dues titulacions pròpies de grau, una doble
titulació i una gran càrrega docent repartida per
tot el campus. A més, després de la bona gestió
duta a terme pel meu predecessor, L. Alsedà,
aquest càrrec resulta un doble repte. L’equip di-
rectiu que m’acompanyarà en aquest viatge està
format per J. Mateu, secretari; A. Cima, tercer
cicle, i S. Cuadrado, economia. Des d’ara, a tots
ells vull agrair-los la seva dedicació i paciència.
Quan el mes de juliol el consell del departament
em va triar com a futur director, vaig comentar
públicament alguns dels temes que em preocupa-
ven. Em centraré ara en alguns d’aquests temes
que penso que poden ser d’interès comú.

Un d’aquests és l’anumerisme. Aquesta és
una paraula relativament nova (innumeracy)
que segons alguns va ser introdüıda per D. Hofs-
tadter. Aquest terme es refereix a la incultura
o ignorància matemàtica en general, i també a
la incapacitat d’entendre conceptes matemàtics
simples de la vida quotidiana. J. Allen Paulos
va popularitzar aquest terme a través del seu
best-seller Innumeracy. Mathematical illiteracy
and its consequences (1988). Existeix també una
versió en castellà d’aquest llibre, El hombre anu-
mérico, i diversos llibres del mateix autor que,
seguint en la mateixa ĺınia de denúncia humoŕıs-
tica, han tingut bastant èxit. Aquest és el cas,
per exemple, d’Un matemático lee el periódico.

La meva preocupació prové del fet que aquest
anumerisme no només el percebem al carrer sinó
també en ambients universitaris. Per adonar-
nos-en, només cal que ens fixem en els pro-
grames dels nous graus universitaris que han
vist disminüıt notablement el seu contingut en
matemàtiques. I no només en matemàtiques,
sinó també en altres matèries de fort contingut
quantitatiu o numèric com és l’estad́ıstica o la
demografia. Què està passant? Em temo que
aquesta tendència cap a un cert anumerisme
no és només un fenomen de les nostres latituds,
en part potenciat per l’extraordinària influència

de certs mètodes docents que premien l’escàs
esforç. Hi ha indicis que apunten cap a una
globalització d’aquest fenomen. Un exemple és
la desapareguda secció de jocs matemàtics de
la revista Scientific American. Tots recordem
aquesta emblemàtica secció que durant molts
anys va portar magistralment Martin Gard-
ner i que va ser continuada posteriorment per
Hofstadter i Stewart. El 2001 va desaparèixer
per sempre la secció de jocs matemàtics, llavors
anomenada �Mathematical recreations�, de la
versió americana del Scientific American.

Com és possible? Ha deixat de tenir interès
per als lectors d’aquesta revista divulgativa de
ciència en general, o és una cosa deguda sim-
plement a la ineptitud dels editors? Per sort la
versió en castellà de la revista (Investigación y
Ciencia) encara conserva la secció de jocs ma-
temàtics, portada actualment per Agust́ın Rayo.
Anteriorment, Juan M. R. Parrondo ens va co-
mentar poc abans de deixar de ser el responsable
d’aquesta secció, que tan sols les versions en cas-
tellà i en francès (secció anomenada �Logique et
Calcul�, de Jean-Paul Delahaye) de la revista
conserven els jocs matemàtics. Però malaura-
dament aquestes dues versions que queden ara
són com una mena de cant del cigne dels jocs
matemàtics.

Un altre tema que em preocupa és la neces-
sitat de difusió de les matemàtiques a amplis
sectors de la societat. Crec sincerament que les
matemàtiques necessiten ser promocionades en
l’àmbit social i aquesta és també una manera de
combatre l’anumerisme. Resulta patètic que una
persona famosa o un poĺıtic es guanyi les simpa-
ties de la seva audiència manifestant que quan
anava a l’escola suspenia les matemàtiques. D’al-
tra banda, la gent del carrer té una idea molt
difusa i freqüentment equivocada del que són les
matemàtiques. Ah però, es pot investigar en ma-
temàtiques? I què feu? Descobriu noves maneres
per sumar o multiplicar nombres? Aquestes són
algunes de les preguntes que m’han fet, quan
expliques a coneguts i amics que a la universi-
tat no només ensenyes matemàtiques sinó que
també investigues.
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Tinc la convicció que en general la gent no
s’interessa per les matemàtiques perquè no per-
ceben aquests coneixements com alguna cosa
útil per a la vida real. És més, moltes vegades
les matemàtiques es perceben com una dificultat
afegida i innecessària. El recentment mort direc-
tor de cinema Luis Garćıa-Berlanga ho exposa
molt divertidament en una de les escenes de la
seva magistral pel.ĺıcula Calabuch. La mestra del
poble escriu a la pissarra un problema que diu:
�José tiene 12 plumas Parker, 4 le han requisa-
do. Si de las que le quedan vende 3, ¿cuántas
plumas le han quedado?� El protagonista, que
en realitat és un cient́ıfic d’alt nivell que està
amagat al poble, comença a omplir de fórmules
el seu quadern per resoldre aquest problema.
Mentrestant el seu company de pupitre, que

és gairebé analfabet, dóna la resposta correcta
comptant amb els dits. Al final Jorge, després
d’una bona estona, també dóna la resposta cor-
recta.

La difusió de les matemàtiques, tant pel que
fa als coneixements com explicant-ne la utili-
tat, és una tasca molt important però sovint
menyspreada des dels àmbits universitaris. Crec
que entre tots podem fer molt si ens ho propo-
sem. Per acabar citaré una frase que m’agrada
molt del llibre Innumercy d’en Paulos que ens
ha de fer pensar: �Vostè pot triar entre tenir
unes certes nocions clares de matemàtica o no
tenir-les, però ha de saber que si no les té, és
vostè una persona molt més manipulable que en
el cas contrari�.

Pere Puig
Director del Departament de Matemàtiques de la UAB

Els nous màsters de Formació de Professorat de Secundària
en Matemàtiques

El passat curs 2009-2010 fou el primer any de la
implantació del Màster de Formació de Profes-
sorat de Secundària (FPS) a les universitats ca-
talanes. Aquest màster substitueix l’antic CAP
(Curs d’Aptitud Pedagògica) i haver-lo cursat
i superat és a partir d’ara un requisit necessa-
ri per a tots aquells que es vulguin dedicar a
l’ensenyament secundari, en qualsevol àrea o
especialitat.

En el cas concret de les matemàtiques,
aquest màster s’ofereix a la UPC, UAB, UB
i UOC-UPF i els respectius responsables són els
professors Claudi Alsina, Jordi Deulofeu, Vicenç
Font i Pelegŕı Viader. Tot i tractar-se formal-
ment de màsters independents pertanyents a uni-
versitats diferents, hem mantingut volgudament

molts contactes i hem intercanviat intervencions
personals puntuals als diferents màsters. Això ha
estat fruit del fet que considerem que el màster
és un instrument clau per al futur de la for-
mació de professors de secundària a Catalunya
i que esperem que, ben aviat, s’avanci cap a
col.laboracions més estretes i una oferta clara-
ment interuniversitària, amb unes pràctiques
més reconegudes i amb un sistema d’accés més
compromès amb l’objectiu que els millors i més
ben preparats siguin alhora els més ben situats
per a accedir-hi.

A continuació podeu llegir quatre ratlles so-
bre el funcionament de cadascun d’aquests qua-
tre màsters.

C. Alsina, J. Deulofeu, V. Font i P. Viader
Coordinadors
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